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سه شنبه اول  ارديبهشت  1394 |  2 رجب 1436 || روزنامه جوان |  شماره  4509 ضرر 31 ميليارد دلاري با يك قرارداد 
به گفته محمد حسن پيوندي قائم مقام مديرعامل شركت ملي صنايع 
پتروشيمي، هندي ها از علاقه خود براي حضور در پتروشيمي ايران 
به شرط گاز 2 سنتي گفته اند؛ گازي كه ارزش صادراتي آن به تركيه 
48سنت، به عراق 46 سنت و به پاكستان 40 سنت تعيين شده است؛ 
گازي كه هر متر مكعب آن در قالب س��ي ان جي به مردم 13 س��نت 
عرضه مي شود و اينك هندي ها براي سرمايه گذاري در ايران به گاز 

2 سنتي نياز دارند آن هم براي توليد كود اوره. 
هيئت تجاري هندي ها مانند س��اير ش��ركت هاي خارجي به دنبال 
سرمايه گذاري در كشورهاي صاحب منابع هس��تند و قصد دارند با 
امضاي قرارداد بلند مدت منافع خود و كشورش��ان را تضمين كنند. 
اين هدف در فضاي تجارت جهاني سكه اي رايج است و در بسترهاي 
سرمايه گذاري حقيقتي ملموس اما چه مي ش��ود كه اين شركت ها 
دست بر قراردادهايي مي گذارند كه بيش��تر شبيه طنزي تلخ است 

تا حقيقتي فراگير. 
براي درك موضوع اين پيشنهاد اشاره به چند نكته ضروري است: 

1- هندي ه��ا اعلام كرده ان��د قصد دارن��د در حوزه تولي��د كود اوره 
سرمايه گذاري كرده و س��الانه بين 6 تا 8 ميليون تن كود اوره توليد 
كنند تا محصولات خود را به فروش برس��انند كه قطعاً به هندوستان 
ارسال خواهد شد. هندي ها در حوزه كشاورزي برنامه بلند پروازانه اي 
تدوين كرده اند و قصد دارند در توليد برخي محصولات كشاورزي به 
خودكفايي دست پيدا كنند؛ براي تحقق چنين موضوعي واردات انبوه 

كود اوره از نان شب هم براي اين كشور واجب تر است. 
هند در 13 سال گذشته به دليل عدم وجود يك چارچوب سياستي 
ظرفيت جدي��د براي تولي��د اوره اضافه نكرده كه منج��ر به افزايش 
ش��كاف ميان عرضه و تقاضا در اين كش��ور شده اس��ت. بنا بر آنچه 
خبرگزاري هاي رسمي هندوستان منتشر كرده اند هم اينك بيش از 
8 ميليون كود اوره به هندوستان صادر مي شود و مشكلات بسياري را 

براي بخش كشاورزي به وجود آورده است. 
هندي ها براي برطرف كردن اين مش��كل با رص��د دقيق ايران و 
گاز ارزاني كه به پتروشيمي ها مي دهد سعي دارند خلأ خود را به 
شيوه شركت هاي ايراني پر كنند؛ به بيان ساده تر هندي ها مايلند 
از رانتي كه مس��ئولان دولتي ايران به بخش خصوصي مي دهند 
اس��تفاده كرده و رانتي »پرچرب تر« از آنها دريافت كنند چراكه 
مي دانند هم اكنون بهتري��ن وضعيت براي س��رمايه گذاري در 

ايران است. 
2- همانطور كه در بالا اش��اره ش��د قيمت گاز صادراتي و مصرفي 
تفاوت بس��ياري با رقم اعلامي از س��وي هندي ه��ا دارد؛ در زمان 
پهلوي ها رقم صادرات گاز به شوروي سه سنت بود و اينك ميانگين 
صادرات گاز ايران در كاغذ 46 س��نت، حال چه مي ش��ود كه بايد 
صادرات گاز را ف��داي هندي ها كرده و گاز 46 س��نتي را به قيمت 

2سنت به هندي ها داد؟ 
اين رقم به اين معني است كه ارزش برنامه هاي كشاورزي هندوستان 
شش برابر بيشتر از مردم است كه هر متر مكعب گاز طبيعي را براي 
خودروهايشان 13 س��نت خريداري مي كنند! اگر پاسخ منفي است 
كه هيچ اما اگر پاس��خ مثبت اس��ت كه اين تفاوت هاي قيمتي بايد با 

پاسخگويي افراد تصميم گيرنده همراه باشد. 
3- براي توليد 8 ميليون تن كود اوره در س��ال، ب��ه 3 ميليارد دلار 
سرمايه گذاري و براي توليد اين مقدار كود اوره به روزانه 2 ميليون 
متر مكعب گاز نياز اس��ت. در واقع با قيم��ت ميانگين گاز صادراتي 
روزانه گازي به ارزش 92 ميليون دلار به اين س��رمايه گذار تحويل 
داده مي شود؛ در ماه 2 ميليارد و 760 ميليون دلار و در سال بيش از 
33 ميليارد دلار در حالي كه با گاز 2 سنت روزانه 4 ميليون دلار، در 
ماه 120 ميليون دلار و در سال يك ميليارد و 434 ميليون دلار گاز 

به هندي ها تحويل داده مي شود. 
در واقع درصورت قبول چنين قراردادي اي��ران به طور بالقوه بيش 
از 31 ميليارد دلار ضرر مي كند. آيا براي س��رمايه گذاري 3 ميليارد 

دلاري بايد 31 ميليارد دلار در سال ضرر كرد؟!
4- نرخ بازگشت س��رمايه نيز موضوع ديگري است كه نبايد از كنار 
آن به راحتي گذشت. طبق محاس��بات كارشناسي به ازاي هر يك 
متر مكعب ف��رآورش گاز و تبدي��ل آن به ك��ود اوره و صادرات آن، 
هشت سنت هزينه مي شود كه با لحاظ كردن گاز 2 سنتي مجموع 

هزينه هاي توليد 10 سنت مي شود.
با توجه به قيمت فعلي كود اوره در بازارهاي جهاني حداقل س��ود 
هندي ها 26 سنت است كه در سال گذشته ميلادي ميانگين آن 
53 سنت بوده است. جالب آنجاس��ت كه هندي ها گاز را با قيمت 
ثابت دو س��نت مي خواهند در حالي كه با افزاي��ش قيمت نفت، 
قيمت كود اوره نيز افزايش مي يابد و تنها طرفي كه سود مي كند 

هندي ها هستند! 
با اين سود غيرمنطقي، هندي ها در سال 2 ميليارد دلار سود خواهند 
كرد و ظرف 18 ماه با بازگشت س��رمايه مواجه خواهند شد. اين در 
شرايطي است كه هزينه ساخت خط لوله گاز ايران به هند 4 ميليارد 
دلار است اما آنها خط لوله را فراموش كرده اند زيرا سود بيشتري در 

اين نوع سرمايه گذاري نهفته است. 
هيئت هندي، به خوبي مي داند ك��ه مي تواند با دريافت گاز ارزان 
از ايران آينده خود را تضمين و برنامه هاي خود را محقق كند. در 
اين ميان از مسئولان صنعت پتروش��يمي اين انتظار مي رود كه 
با افزايش نرخ خوراك پتروشيمي براي س��رمايه گذاران داخلي 
و خارجي به اي��ن ذهنيت ها پاي��ان داده و در جهت تحقق منافع 

ملي حركت كند.

وحيد  حاجي پور

گاز 2 سنتي، شرط هندي ها براي سرمايه گذاري در ايران!
در سفر هيئت تجاري دهلي به تهران عنوان شد

با گذش�ت دو هفته از بيانيه ل�وزان، تحركات 
در حوزه ديپلماس�ي اقتصادي تش�ديد شده 
اس�ت و كش�ورهاي صنعت�ي جه�ان قص�د 
دارن�د در حوزه ه�اي مختل�ف اقتص�ادي به 
ويژه بخ�ش نفت س�رمايه گذاري و ش�راكت 
راهب�ردي ب�ا اي�ران برق�رار كنن�د؛ اوج اين 
تماي�ل مرب�وط ب�ه هندي هاس�ت ك�ه پيش 
ش�رط س�رمايه گذاري در صنعت پتروشيمي 
كردن�د.  عن�وان  گاز«  »هب�ه  را  اي�ران 
به گزارش »جوان«، پس از سفر هيئت ايراني به 
چين براي گس��ترش همكاري هاي نفتي با اين 
كش��ور، هيئت هندي دو روز پي��ش وارد تهران 
ش��دند تا مذاكرات خ��ود را براي عق��ب نماندن 
از چيني ها آغاز كنند. اين هيئت در س��فري به 
عسلويه از تأسيسات نفتي و زيرساخت هاي اين 
منطقه ديدن كردند و دس��ت آخر از علاقه خود 
براي سرمايه گذاري در پتروشيمي خبر دادند اما 

به شرط دريافت گاز 2 سنتي!
اين پيش شرط در حالي عنوان مي شود كه طي 
يك سال گذشته اختلافات بسياري در باره نرخ 
خوراك پتروش��يمي هاي گازي به وجود آمده 
اس��ت؛ مجتمع هايي كه هر مت��ر مكعب گاز 

طبيعي را 3 س��نت دريافت مي كردند و سود 
كلاني به دس��ت مي آوردن��د. مجلس و وزارت 
نفت نيز با همراهي يكديگ��ر براي پايان دادن 
به رانت هاي كلان و احقاق حقوق ملي، قيمت 
را به 13 سنت افزايش دادند. گرچه قرار شده 
اس��ت فرمول نهايي براي محاسبه قيمت گاز 
اعلام ش��ود كه قطعاً قيمت خ��وراك را به زير 
10 س��نت نخواهد رساند اما ش��رط هندي ها 
براي س��رمايه گذاري در نوع خود بسيار جالب 

به نظر مي رسد. 
آنه��ا گاز 2 س��نتي مي خواهند و قص��د دارند با 
سرمايه گذاري در بالادست پتروشيمي، صنايع 
ميان دست و پايين دس��ت را در هند راه اندازي 
كرده و توسعه دهند. در واقع اين كشور قصد دارد 
»گل« سود را در كش��ور خود و براي مردم خود 
تبديل به توسعه كند و ايران را در همان جايگاه 
خام فروش��ي نگه دارد. هنوز از تصميم شركت 
ملي صنايع پتروش��يمي خبري در دست نيست 
اما قائم مقام اين شركت روز گذشته در نشستي 
خبري با اعلام اينكه در مذاكرات صورت گرفته 
با هيئت تجاري هند آنها اعلام كردند در صورت 
خوراك ارزان در ايران سرمايه گذاري مي كنند، 

گفت: در مذاكرات صورت گرفته با هيئت تجاري 
اين كشور صحبتي در اين مورد نشد اما هندي ها 

خواهان قيمت ارزان خوراك گازي هستند. 
محمدحس��ن پيوندي با اش��اره به اينكه در اين 
مدت هندي ها مذاك��رات زيادي براي حضور در 
طرح هاي پتروشيمي داش��ته اند، گفت: با توجه 
به نزديك بودن سواحل خليج فارس و عمان به 
كش��ور هند آنها معتقدند به جاي واردات گاز از 
ايران و تبديل آن به كود اوره، واحد پتروشيمي 
در ايران تأس��يس كنند اما قيمتي كه آنها براي 
 خ��وراك گازي اع��لام كرده ان��د بس��يار پايين 

)2 سنت( است. 
قائم مقام شركت ملي صنايع پتروشيمي با تأكيد 
بر اينكه در مذاكرات صورت گرفته با هندي ها، 
آنها حض��ور خود را مش��روط بر رف��ع تحريم ها 
نكرد ه اند، گفت: ايران به آنها پيشنهاد داده است 
در صورت س��رمايه گذاري در مناطق محرومي 
مانند ايرانشهر در اس��تان سيستان و بلوچستان 

مي توانند از تسهيلات دولت استفاده كنند. 
پيوندي در پاسخ به اين سؤال كه تسهيلات مورد 
نظر براي حضور هندي ها چيست، عنوان كرد: در 
حال حاضر اين تسهيلات مشخص نشده است. 

وي با اش��اره ب��ه اينك��ه آنه��ا خواه��ان توليد 
ميليون تن ك��ود اوره در ايران هس��تند،  7 تا 8 
خاطرنش��ان كرد: هندي ها براي قيمت خوراك 
پتروشيمي بايد با س��طح عاليه كشور به تفاهم 

برسند. 
   قيمت خوراك 

قائم مقام شركت ملي صنايع پتروشيمي با اعلام 
اينكه تعيين قيمت خوراك واحدهاي پتروشيمي 
روزهاي پاياني خود را طي مي كند، گفت: اينكه 
گفته مي ش��ود تعيي��ن قيمت خوراك توس��ط 
وزارت صنعت، معدن و تج��ارت درحال تدوين 
است درس��ت نيس��ت بلكه اين كار با محوريت 
وزارت نفت و شركت ملي صنايع پتروشيمي و با 
همكاري دو وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت و 

اقتصاد و دارايي صورت مي گيرد. 
قائم مقام شركت ملي صنايع پتروشيمي در پاسخ 
به اين سؤال كه آيا تخفيف قيمت خوراك شامل 
حال سرمايه گذاران خارجي هم مي شود، گفت: 
در قانون به صراحت اش��اره اي به س��رمايه گذار 
داخلي يا خارجي نشده است. در صورت ترديد در 
اين موضوع بايد از شوراي نگهبان استفسار كرد. 

   18ميليون تن ظرفيت خالي 
پيوندي با اش��اره به اينكه ش��ركت ملي صنايع 
پتروشيمي به دلايل قانوني اجازه سرمايه گذاري 
در طرح هاي پتروشيمي را ندارد، گفت: با توجه 
به مطالعات عميقي كه در صنعت پتروش��يمي 
صورت گرفته اس��ت، بر اين اساس مشخص شد 
در حال حاضر 57ميليون تن ظرفيت پتروشيمي 
در كشور وجود دارد كه 17 تا 18 ميليون تن آن 
خالي است، از اين مقدار 7 تا 8 ميليون تن مربوط 

به كمبود خوراك گازي است. 
وي ادام��ه داد: اي��ن كمبود خ��وراك مربوط به 
عقب ماندگي فازهاي 15 ت��ا 18 پارس جنوبي 
و بخش گازي است، بخش��ي ديگر نيز مربوط به 
مشكل خروج مديريت واحدهاي پتروشيمي از 

مديريت شركت ملي صنايع پتروشيمي است. 
  تحريم ها 

پيوندي با اش��اره ب��ه اينكه در ص��ورت توافق 
هسته اي و حذف تحريم ها ايران آمادگي لازم 
را براي حضور سرمايه گذاران خارجي به دليل 
آماده نبودن زيرس��اخت ها ندارد، گفت: پيام 
من به بخش خصوصي اين است كه هم اكنون 
مي توانند زيرس��اخت هاي مورد نياز س��اخت 
واحدهاي پتروش��يمي را در س��واحل خليج 
فارس و عمان آماده سازي كنند و سود زيادي 
در اين زمينه به دليل بالا رفتن قيمت زمين به 

دست بياورند.

  رئيس سازمان توس��عه تجارت از برگزاري جلس��ه با ترك ها براي 
اضافه كردن بيش از 40 قلم كالاي جديد به ليست تجارت ترجيحي 
ايران و تركيه خبر داد و گفت: در ليست جديد ايران كالاهاي انرژي بر 

قرار دارند. 
   دبير كان��ون انجمن هاي صنايع غذايي گف��ت: لبنيات و تخم مرغ 
ايراني براي صادرات به روس��يه مورد تأييد هيئت روسي كه روزهاي 
پاياني سال گذش��ته به ايران آمدند قرار نگرفت، درحالي كه ايران در 

اين حوزه قابليت دارد. 
   به گفته رئيس ش��وراي رقابت، حداكثر افزاي��ش قيمت خودرو با 
اعمال نرخ جديد ماليات بر ارزش افزوده 800 هزار تومان اس��ت كه 
براي تعيين ميزان افزايش قيمت خودرو قرار نيست با خودروسازان، 

مذاكره و مشورت شود. 
   مديركل فرودگاه بين المللي مهرآباد با بيان اينكه سالن پروازهاي 
ورودي ترمينال يك اي��ن فرودگاه ت��ا پايان خرداد ب��ه بهره برداري 
مي رسد، گفت: بعد از تكميل س��الن پروازهاي ورودي ترمينال يك، 
گيت هاي گذرنامه و پليس در اين س��الن نص��ب و مهرآباد فرودگاه 

جايگزين پروازهاي فرودگاه امام خميني )ره( مي شود. 
   رئيس هيئت مديره مخابرات ايران گفت: اي��ران پايين ترين نرخ 
مكالمات را دارد و هيچ كجاي دنيا براي يك ارتباط س��اده، يك ريال 

پرداخت نمي شود. 
   رئيس فراكسيون كارگري مجلس شوراي اسلامي در تشريح مراسم 
روز كارگر سال94 گفت: سال گذش��ته بر اساس برآوردي كه صورت 
گرفت مشخص شد هزينه هاي يك خانوار چهار نفره كارگري دست كم 

معادل يك ميليون و 710 هزار تومان در ماه است. 
   سازمان هواشناسي كشور به دليل وزش باد، بارش پراكنده باران و 
رعد و برق به كشاورزان مناطق مختلف كشور توصيه كرد كه عمليات 

سم و محلول پاشي را متوقف كنند. 
   يك مق��ام آگاه گفت: بدهي و اضافه برداش��ت يك��ي از بانك هاي 
خصوصي از بانك مركزي سال گذشته به 9 هزار ميليارد تومان رسيد و 

به تازگي به 8هزار و 500 ميليارد تومان كاهش يافته است.

تأييد و تكذيب خبر  حذف 5 گروه يارانه  بگير
درحالي كه برخي رس�انه ها از حذف چند گروه از فهرس�ت يارانه 
بگيران خبر مي دهند، سخنگوي دولت اين اخبار را تكذيب مي كند. 
به گزارش »ج��وان« محمدباقر نوبخ��ت، رئيس س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي در گفت وگو با شبكه خبر سيما، خبر حذف يارانه پنج گروه 
پردرآمد از دريافت يارانه را تكذيب كرد. اين در حالي است كه سرپرست 
دفتر مطالعات رفاه اجتماعي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي با تأييد 
حذف يارانه برخي سرپرستان پردرآمد از ابتداي سال 94، درباره نحوه 
تعيين افراد گفت: فرمول با مشورت دستگاه ها نهايي شده و براي حذف 

تدريجي افراد به دولت ارسال خواهد شد. 
احد رستمي در اين گفت وگو با فارس، با اشاره به اينكه كارگروه بررسي 
حذف يارانه اقشار پردرآمد با محوريت وزارت رفاه، جلسات نهايي خود 
را برگزار مي كند، اظهار داش��ت: نتيجه دقيق اين نشس��ت ها به زودي 
اعلام خواهد شد. وي در پاسخ به اين سؤال كه تاكنون چه گروه هايي به 
طور كامل حذف شده اند، گفت: تاكنون هيچ گروهي حذف نشده اند، اما 
برخي افراد كه ميزان دارايي و درآمدشان مشخص بود، از ابتداي سال 
94 حذف شدند، اما به طور كلي پيش��نهاد حذف تمام اقشار پردرآمد 
در فرمولي معين خواهد ش��د. سرپرس��ت اداره كل دفتر مطالعات رفاه 
اجتماعي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي در پاس��خ به ديگر س��ؤال 
فارس مبني بر اينك��ه از چه ماهي مي ت��وان اميدوار بود يارانه اقش��ار 
پردرآمد حذف ش��ود، گفت: از ارديبهشت ماه س��عي داريم يارانه افراد 

قطعي شده را براي حذف به دولت پيشنهاد كنيم. 
-----------------------------------------------------
بازديد 5 ميليون از ارم سبز و باغ وحش  

تشريح تغييرات گسترده در مجموعه ارم س�بز و باغ وحش طي چهار 
سال گذشته، راه اندازي اولين تله سيژ شهري كشور، پاسخ به شايعات 
و نامه هاي مجهول، شفاف سازي ابهام در مورد مسئوليت نگهداري ببر 
سيبري سازمان محيط زيس�ت، تشريح مجوز هاي س�ازمان حفاظت 
محيط زيست و همكاري با EEP، تشريح پروژه ورود شير ايراني به كشور 
بعداز گذشت يك قرن و نيم ، نحوه رعايت استاندارد هاي زيست محيطي 
و بين المللي در باغ وح�ش و پارك ارم و. . .  موضوعات مطرح ش�ده در 
نشست مطبوعاتي مديران ارم سبز با خبرنگاران رسانه هاي گروهي بود. 
به گزارش خبرنگار »جوان« به نقل از پايگاه خبري بنياد مستضعفان، 
ايرج جهانگير مدير عامل ارم س��بز گفت: بنياد مستضعفان با توجه به 
اهميت مسئوليت هاي اجتماعي به عنوان بخش خصوصي اجازه داده 
اين مسئوليت را كه در هيچ جاي دنيا توس��ط بخش خصوصي بدون 
استفاده از يارانه انجام نمي شود از سوي ش��ركت ارم سبز با تخصيص 
بخش قابل توجهي از درآمد هاي شهر بازي هاي ارم به باغ وحش با در 

نظر گرفتن امكانات و مقدورات انجام دهد.
وي با اش��اره به روش نادرست نقدگذش��ته مجموعه با هدف تخريب 
سليقه اي تلاش هاي اخير كاركنان ارم س��بز افزود:در هر فصل كاري 
اين مجموعه حدود 5 ميليون بازديد كننده داريم كه براي ارائه خدمات 
مناسب ازحدود چهارسال گذشته مجموعه ارم سبز علاوه بر تخصيص 
يارانه هنگف��ت تمركز ويژه اي ب��راي اجراي طرح هاي توس��عه اي باغ 
وحش داشته است. جهانگير همچنين با اش��اره به اخذ استاندارد ايزو 
براي مجموعه ارم س��بز اعلام كرد: اولين تله س��يژ ش��هري كشور در 
پارك ارم با حضور رسانه ها افتتاح شد كه مسير حركت اين تله سيژ با 
چشم انداز هاي زيبا از مبدأ شهر بازي لوناي يك و از روي درياچه زيباي 

پارك ارم تا بخش انتهايي لوناي دو خواهد بود.

   گزارش  يك

در حال�ي ك�ه طب�ق قان�ون ب�ه كالاهاي�ي ك�ه در داخ�ل 
تولي�د نمي ش�وند نباي�د تعرف�ه گمرك�ي اضاف�ه ك�رد، 
 دول�ت در اقدام�ي ناهماهنگ تعرف�ه ورق هاي ف�ولادي زير 
س�ه ميليمتر را از 4 درص�د ب�ه 15 درصد افزايش داده اس�ت. 
به گزارش »جوان«، اي��ن اقدام در حالي ص��ورت گرفته كه توليد 
ورق هاي زير س��ه ميليمت��ر در داخل به صرفه نب��وده و طبق آمار 

گمرك سال گذشته بيش از 1265 تن واردات داشته اند. 
 بنابر اين گزارش گفته مي ش��ود اين اقدام صرف��اً به دليل افزايش 
درآمد دول��ت از محل ع��وارض گمركي صورت گرفت��ه كه درآمد 
گمركات را حدود 180 ميليارد تومان افزايش مي دهد در حالي كه 
با اين كار توجيه اقتصادي كارخانه هاي لوله و پروفيل از بين رفته و 
40 هزار شغل مرتبط با اين صنعت در معرض بيكاري قرار مي گيرند. 
هر چند اين اقدام به گفته نايب رئيس سنديكاي توليدكنندگان لوله 
و پروفيل اشتباهي غير عمدي بوده اما شواهد نشان مي دهد نقش 

صنايع بالادستي فولاد در اين باره قابل تأمل است. 
  حمله به توليد با رمز حمايت! 

 بنابر اين گزارش روز گذشته س��يد ابراهيم حسيني مهربان در 
نشس��ت خبري از افزايش 11درصدي تعرف��ه واردات ورق هاي 

زير سه ميليمتر گلايه كرد و گفت: امس��ال تعرفه ورق هاي زير 
سه ميليمتر از 4 به 15 درصد افزايش يافته است ودر توضيح اين 
اقدام به حمايت از توليد داخلي اس��تناد شده درحالي كه فولاد 
مباركه به عنوان تنه��ا توليدكننده اين ن��وع ورق ها، هيچ گونه 

توليدي در اين زمينه ندارد. 
ناي��ب رئي��س س��نديكاي توليدكنن��دگان لول��ه و پروفي��ل از 
نامه نگاري هاي متعددي با وزير صنعت، معدن و تجارت توسط اين 
س��نديكا خبر داد و گفت: چنانچه دولت با بازگشت مجدد تعرفه 
به 4 درصد موافقت نكند، به احتم��ال زياد، واحدهاي توليدي كه 
هم اكنون اشتغال 40 هزار نفري را در خود جاي داده اند، تعطيل 
مي شوند و به جاي ورود مواد اوليه، كالاهاي ساخته شده از چين 
وارد كشور مي ش��وند. اين در حالي اس��ت كه واحدهاي توليدي 
داخلي طي سال هاي گذشته تلاش بسياري را براي به دست آوردن 
برخي بازارهاي صادراتي همچون افغانستان، عراق و تركمنستان 
صورت داده اند و ب��ا اين تصميم ديگ��ر توان رقاب��ت در بازارهاي 

منطقه اي نيز از بين خواهد رفت. 
وي ابراز اميدواري كرد تعرفه ها اصلاح ش��ود و اظهار داش��ت: در 
جلسه اي با رئيس كميسيون صنايع مجلس شوراي اسلامي طرح 

مس��ئله كرديم تا با رايزني بتوان دولت را متقاعد كرد اين تعرفه را 
اصلاح كند و صنعت را از ورشكستگي نجات دهيم. 

مهربان از نامه نگاري با وزير صنعت، معدن و تجارت خبرداد و گفت: 
بر اين اس��اس در تاريخ 29 فروردين ماه س��ال جاري، خسروتاج، 
قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت در نامه اي به معاونت معدني 
اين وزارتخانه، اعلام كرده وضع كردن اين تعرفه ها توليد كنندگان 
را با مشكل مواجه مي كند و حسب بررسي هاي به عمل آمده شركت 
فولاد مباركه به عنوان عمده توليدكننده ورق مذكور، تكافوي نياز 
حدود 2 ميليون تني داخلي را نداشته و صنايع پايين دستي، ناگزير 

به واردات حدود 60 درصد نياز از خارج هستند. 
همچنين در ادامه اين نشست، مهدي ابويي مهريزي، عضو هيئت 
مديره سنديكاي توليدكننده لوله و پروفيل نيز با بيان اينكه انتظار 
اين سنديكا حداقل مشورت براي وضع تعرفه ها بوده است، گفت: اگر 
دولت يكطرفه قوانين را وضع مي كند كه كارشناسي نشده است، بايد 
منتظر آثار ورشكستگي و از دس��ت دادن بازارهاي هدف صادراتي 
بود، اين در حالي اس��ت كه سال گذش��ته يك ميليون و 256 هزار 
تن ورق از مبادي رسمي وارد كشور ش��د كه به دليل عدم توانايي 

توليدكنندگان داخلي بوده است.

با افزايش ناگهاني 11 درصدي تعرفه واردات ورق هاي فولادي رخ داد 

تهديد 40 هزار شغل براي درآمد 180 ميلياردي گمرك
مهران  ابراهيميان

   گزارش  2


